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ارائه گزارش عملکرد دستگاه ها در بارندگی
برگزاری جلسه مدیریت بحران 

تهران درباره برف

جلسه هماهنگی عملیات اجرایی مدیریت برف 
برف  بارش  هماهنگ  مدیریت  هدف  با  تهران 
در سطح پایتخت و خدمات رسانی به موقع به 
شهروندان در مرکز عملیات اضطراری سازمان 
پیشگیری و مدیریت بحران شهر تهران برگزار 
شد. علی نصیری، رئیس سازمان پیشگیری و 
مدیریت بحران شهر تهران در این جلسه گفت: 
پس از پیش بینی هواشناسی درمورد بارش برف 
این  در  را  تمهیدات لازم  ما  تهران،  در  باران  و 
خصوص ارائه کرده و توصیه ها و هشدارهای لازم 
هم به مردم ارائه شد. پیش بینی می کنیم که این 
وضعیت تا صبح فردا ادامه داشته باشد که در 
همین راستا مدیریت شهری و دیگر دستگاه های 
خدماتی و ... نیز آمادگی لازم را دارند. به گفته 
وی هدف از تشکیل این جلسه بررسی وضعیت 
بارش برف در مناطق مختلف و معابر شهر تهران 
است  وبه شکل برخط و از طریق رصد انجام 
شده دستورات لازم برای رفع مشکلات احتمالی 

یا رسیدگی به حوادث صادر می شود.
بحران  مدیریت  و  پیشگیری  سازمان  رئیس 
شهر تهران همچنین درباره هماهنگی های انجام 
مدیریت  ویژه  ستاد  راه اندازی  قالب  در  گرفته 
برف در مرکز عملیات اضطراری شهر تهران نیز 
گفت: تجربه موفق روز یکشنبه 23 بهمن ماه 
که در نتیجه آن هم آمادگی شهرداری و خدمات 
شهری افزایش پیدا کرد و هم با تشکیل ستاد 
و  پیشگیری  سازمان  محل  در  برف  مدیریت 
مدیریت بحران شهر تهران یک نظام هماهنگی 
و فرماندهی واحد تشکیل شد ، باعث شد که 
و  مدخلیت  که  دستگاه هایی  همه  نمایندگان 
ارتباطی با موضوع مدیریت برف داشتند ، در 
یک مکان کنار هم نشستند و جلسه با مدیریت 
معاون خدمات شهری شهردار تهران برگزار شد.
وی خاطرنشان کرد: در این جلسه علاوه بر 
مجموعه معاونت خدمات شهری، مجموعه امور 
مناطق، سازمان پسماند، سازمان آتش نشانی، 
مرکز ارتباطات، سازمان هواشناسی، بخش های 
بحران  مدیریت  و  پیشگیری  سازمان  مختلف 
شهر تهران، اصحاب رسانه، خبرنگاران صدا و 
سیما و پلیس محترم راهور به دستور شهردار 
تهران  اضطراری شهر  در مرکز عملیات  تهران 
حضور داشتند و جلسه ستاد تشکیل شده است.
وی گفت: آمادگی میدانی و هماهنگی ستادی 
به شهروندان  اطلاع رسانی  و همینطور  توامان 
صورت گرفت. اینها در کنار باعث شد که هم در 
روز یکشنبه مشکلی نداشته باشیم و هم امروز 
تا این لحظه با تلاش های صورت گرفته تاکنون 
گره ترافیکی به خاطر برف نداریم و اگر جایی 
مشکلی به وجود می آید خیلی سریع بازگشایی 
صورت گرقته و مشکل رفع می شود. این ستاد بر 
اساس وضعیت شهر و نیز وضعیت هواشناسی 
تا لحظه ای که نیاز باشد به فعالیت خود ادامه 

می دهد.
سازمان  مدیرعامل  محمدی،  الله  قدرت 
هم  تهران  شهر  ایمنی  خدمات  و  آتش نشانی 
آمادگی  آتش نشانی  گفت:  جلسه  این  در 
حوادث  با  مقابله  برای  کامل  و  صددرصدی 
تمامی  و  دارد  را  بارش ها  از  ناشی  احتمالی 
کامل  آماده باش  در  آتش نشانی  ایستگاه های 
هیچ  تاکنون  خوشبختانه  افزود:  هستند.وی 
خللی در امداد رسانی ما ایجاد نشده و ماموریت 
های روزانه و شبانه در حال انجام است. ما این 
آمادگی را هم داریم که از تجهیزات سنگین آتش 
نشانی برای برف روبی و امدادرسانی استفاده 

شود.
حسین نظری، معاون خدمات شهری و محیط 
با  جلسه  این  در  هم  تهران  شهرداری  زیست 
اشاره به اقدامات انجام شده، گفت: هیچ گونه 
انسدادی در معابر به دلیل بارش برف نداشته ایم 
و تردد در شهر در حال انجام است. از  حدود 
را  برف  بارش  شروع  دیشب   22:3۰ ساعت 
داشتیم که در ساعات تقریبا یک بامداد شدت 
بارش بیشتر شد.وی ادامه داد: دیشب همکاران 
بنده شب پرتلاشی را سپری کردند به طوری که 
تقریبا هشت ساعت برفی را سپری کردیم که 
در  بارش  البته  بود.  پربارش  آن  ساعت  شش 
مناطق شمالی بیشتر بود و هیچ گونه مسدودی 
و انسداد معابر نداشته ایم و تردد در شهر در 

حال انجام است.

دو مرکز اصلی در تهران فقط با نوبت دهی 
اینترنتی خودرو می بینند

آغاز پذیرش اینترنتی ۲ مرکز 
پرازدحام معاینه فنی تهران 

مدیرعامل ستاد معاینه فنی خودرو های تهران 
از پذیرش صرفا اینترنتی 2 مرکز پر ازدحام معاینه 
فنی بیهقی و شهید آبشناسان در پایتخت خبر 

داد.
طبق اعلام پلیس راهور تهران، خودروها باید 
در جهت کاهش آلودگی هوا برای انجام معاینه 
فنی  معاینه  گواهی  داشتن  کنند.  اقدام  فنی 
برای ماشین هایی که بالای ۴ سال از عمرشان 
قانون،  این  مطابق  است.  الزامی  می گذرد، 
رانندگی با خودروهای فاقد معاینه فنی، روزانه ۵۰ 
هزار تومان جریمه دارد. ازاین رو مالکین خودروها 
باید در اولین فرصت، برای انجام اقدامات لازم، 
به  البته  کنند.  مراجعه  نظر  مورد  مراکز  به 
رانندگان توصیه می شود، برای صرفه جویی در 
وقت، قبل از مراجعه، نوبت اینترنتی بگیرند. در 
این مقاله قصد داریم به معرفی راه های گرفتن 
نوبت اینترنتی معاینه فنی بیهقی بپردازیم؛ با ما 

همراه باشید.
شادی  ایرنا،  گزارش  به  اما  حال  همین  در 
مالکی مدیر عامل ستاد معاینه فنی در توضیح 
این خبر گفت: از روز دوشنبه یکم اسفند ماه 
پذیرش خودرو ها در دو مرکز معاینه فنی بیهقی 
و شهید آبشناسان تنها با تعیین وقت قبلی از 
طریق نوبت گیری اینترنتی انجام می شود. این 
تصمیم در راستای اجابت درخواست شهروندان 

انجام شده است.
وی افزود: براساس نظرسنجی که در ماه های 
گذشته از حدود ۷۰۰۰ نفر از مراجعه کنندگان 
به مراکز معاینه فنی شهر تهران صورت پذیرفته 
نزدیک به ۸۰ درصد از این جامعه هدف تمایل و 
رضایت به مراجعه از طریق نوبت دهی داشته 
اند. در همین راستا به منظور ارتقاء سطح کیفی 
مراجعات  توزیع  و  صف  مدیریت  خدمات، 
معطلی  زمان  رساندن  حداقل  به  مراکز،  در 
ارائه  نهایت  در  و  انتظار  صف  در  شهروندان 
خدمات شایسته و در شان همشهریان تهرانی 
این ستاد نسبت به تغییر شیوه پذیرش و انجام 
این رویکرد نوین در صنعت معاینه فنی کشور 

اقدام شده است.
مالکی ادامه داد: بجز دو مرکز اشاره شده که 
پایانی  ماه های  در  ویژه  به  ازدحام  پر  مراکز  از 
سال هستند در بقیه مراکز معاینه فنی مراجعه 
بصورت حضوری و یا نوبت گیری اینترنتی امکان 
پذیر است. البته تاکید می شود بزودی پذیرش 
در کلیه مراکز معاینه فنی شهر تهران صرفا با 
تعیین وقت قبلی انجام خواهد شد و ما بدون 
انتظاری  صف  هیچگونه  شاهد  دیگر  تردید 
برای دریافت معاینه فنی در مراکز شهر تهران 

نخواهیم بود.
مشارکت  نقش  به  اشاره  با  ادامه  در  وی 
اجرای  افزود:  طرح  این  اجرای  در  شهروندان 
شهروندان  همکاری  نیازمند  طرح  هر  موفق 
تعیین  وقت  در  و  هنگام  به  مراجعه  است. 
انباشت  از  می تواند  مرکز  دو  این  به  شده 
خودرو و ایجاد صف جلوگیری و مراجعین به 
 آسودگی از خدمات این مراکز بهره مند شوند.
مالکی گفت: بجز دو مرکز اشاره شده که از مراکز 
پر ازدحام به ویژه در ماه های پایانی سال هستند 
بصورت  مراجعه  فنی  معاینه  مراکز  بقیه  در 
حضوری و یا نوبت گیری اینترنتی امکان پذیر 
در  پذیرش  بزودی  می شود  تاکید  البته  است. 
کلیه مراکز معاینه فنی شهر تهران صرفا با تعیین 
وقت قبلی انجام خواهد شد و ما بدون تردید 
دیگر شاهد هیچگونه صف انتظاری برای دریافت 

معاینه فنی در مراکز شهر تهران نخواهیم بود.
نوبت  دریافت  نحوه  توضیح  در  مالکی 
از طریق  می توانند  اینترنتی گفت: شهروندان 
سامانه تهران من و یا سایت ستاد معاینه فنی 
خودرو های تهران جهت گرفتن نوبت اینترنتی 
اقدام کنند. ضمنا کارشناسان سامانه پاسخگو به 
شماره تماس ۹۶۰۰۶۰۰۰ آماده پاسخ به هرگونه 

سئوال و یا ابهام در این خصوص هستند.

به گزارش فرارو، روز دوشنبه ۱۷ بهمن ۱۴۰۱ به نقل 
از شاهدان عینی گفته شد که لودر ها و بولدوزر ها 
تخریب و آواربرداری بنا های تاریخی و ارزشمند این 
مسیر را آغاز کردند و به ساکنان بنا های مستقر در 

این مسیر اخطار شفاهی تخلیه داده شده است.
اما پس از بالا گرفتن واکنش ها، استاندار فارس 
به  فضا  افزودن  برای  تصمیمی  هیچ  کرد  اعلام 
و  نداریم  را  محمدی  و  احمدی  مطهر  حرم های 
فقط یک قسمت کوچک در شرق حرم مطهر سید 
علاالدین حسین)ع( افزوده خواهد شد که در این 
فضا نیز ساختمانی وجود ندارد. وی مسائل مطرح 
شده پیرامون تخریب خانه های تاریخی اطراف حرم 
مطهر شاهچراغ)ع( را شایعه خواند و گفت: »بنای 
حرم  اطراف  هکتاری   ۵۷ محدوده  ساماندهی  ما 
تخریب  معنای  به  ساماندهی  این  و  است  مطهر 
نیست. جالب اینکه این شایعات توسط برخی افراد 
مطرح می شود که در دام برخی کشور ها گرفتارند، 
کشور هایی که خود بنا های تاریخی اسلام را تخریب 
کرد، حالا ما را متهم می کنند که بنا داریم اطراف حرم 

شاهچراغ را تخریب کنیم.«
آریا،  سیاوش  فارس،  استاندار  اظهارت  از  پس 
فعال میراث فرهنگی عنوان کرد که »استانداری و 
شهرداری فعلا دست نگه داشته  اند، اما احتمالاً در 
ایام نوروز یا قبل از آن برخی خانه های تاریخی شیراز 

را تخریب کنند.«
محمدمهدی کلانتری در تشریح طرح ۵۷ هکتاری 
به خبرگزاری فارس گفته است: »اولین بار در دولت 
احمدی نژاد در سال ۸۹ طرح ۵۷ هکتاری در شوای 
عالی تصویب شد که سطح بالایی از تخریب را شامل 
می شد و این تخریب ها به اسم بین الحرمین و اتصال 
انجام  علاالدین حسین  سید  و  شاهچراغ  دو حرم 
شد. اما در سال ۹۴ دکتر حناچی به عنوان معاون 
وزیر راه در دولت روحانی به عنوان اولین اقدام این 
طرح را لغو کرد. یکی از افرادی که نقش اساسی در 
انسیه  )همسر  رضازاده  محمدرضا  دارد  تخریب ها 
خزعلی( است که در آن دوره استاندار فارس بود و 

حالا معاونت عمرانی شاهچراغ برعهده دارد.«
به دنبال پررنگ شدن نام محمدرضا رضازاده در 
ماجرای تخریب  بافت شهری شیراز، او عنوان کرد: 
»امروز شیرازی های قدیم ساکن قسمت هایی از این 
محدوده، جای خود را به اتباع بیگانه داده اند و یا 
خانه هایشان مأمن معتادان و بزهکاران شده است. 
بعضی هم که چه بسا شیراز را همان شیراز برگزاری 
برپایی  جشن هنر در ماه مبارک رمضان و شیراز 
جشن های دو هزار و پانصد ساله می پسندند و توجه 
به ظرفیت والای معنوی سومین حرم اهل بیت )ع( 
پیرامون  ساماندهی  نیستند  مایل  و  برنمی تابند  را 

حرم های مطهر به نتیجه مطلوبی برسد.«
در کشورهای دیگر قانون و دولت ها مانع از تخریب 

بافت های تاریخی می شوند
سیدمحمد بهشتی، اولین رئیس سازمان میراث 
فرهنگی و گردشگری کشور در گفتگو با فرارو عنوان 
عجیب  بسیار  رضازاده  آقای  اخیر  »اظهارات  کرد: 
است و بیانگر آن است که ایشان هیچ تصویر درست 
دقیقی از بافت تاریخی ندارند. مثل این می ماند که 
ما یک پارچه اطلس داشته باشیم و این پارچه به 
مرور زمان کثیف شود. آیا بعد کثیف شدن، آن را 
آتش می زنیم یا آن را تمیز می کنیم؟ نمی شود به 
بهانه اینکه یک منطقه ای که از بافت های تاریخی هم 
محسوب می شود به دلیل حضور افراد معتاد و اتباع 
خارجی تخریب شود. اصلا مگر در مناطق دیگر افراد 

معتاد حضور ندارند؟ آنجا را هم باید خراب کرد؟«
وی افزود: »متاسفانه در شیراز همان اتفاقی در 
حال تکرار است که در باقی حریم های مراکز متبرکه 
تاریخچه  به  نگاهی  اگر  است.  داده  رخ  کشور  در 

مناطق اطراف حرم ها بیاندازید می بینید که عملا در 
همه آن ها بسیاری از بافت های تاریخی به بهانه ارائه 
خدمات بهتر و بیشتر به زائران از بین رفته است، اما 

هرگز این هدف محقق نشده است.
بهشتی تاکید کرد: »معمولا در چنین اتفاقات و 
می کند.  خودنمایی  بیشتر  عامل  دو  تصمیماتی، 
یکی سوداگری است و دیگری نگاه عوامانه به مقوله 
ایران  مختص  این  البته  است.  تاریخی  بافت های 
نیست و در کشور های دیگر هم نمونه های مشابه 
بسیاری را می توان دید. اما متاسفانه در ایران طی 
چند دهه اخیر شدت بیشتری پیدا کرده است. در 
قانون و  امروز در کشور های دیگر  حالی که دیگر 
دولت ها مانع از این می شوند که بافت های تاریخی 
کشورشان تخریب شود. ولی واقعیت این است که 
در این مدت بخش زیادی از این بافت های تاریخی 

ایران نابود شده است.«
این عضو شورای عالی میراث فرهنگی و گردشگری 
ایران تصریح کرد: »البته طی این چند دهه برخی از 
بافت های تاریخی مانند یزد و نراق و ... سرو سامان 
پیدا کرده و مرمت شده است، اما عمدتا در مناطقی 
که حرم های متبرکه در آنجا قرار دارد، بی توجهی 

به بافت های تاریخی به نهایت خود رسیده است.«
پشت پرده تخریب بافت های تاریخی

محمد درویش، فعال محیط زیست و گردشگری 
در گفتگو با فرارو اظهار کرد: »مسئولان حرم شاه 
چراغ یک طرح توسعه ای دارند به اسم طرح »۵۶ 
منطقه 3۶۰  یک  دل  در  که می خواهند  هکتاری« 
هکتاری بافت تاریخی شیراز اجرایی کنند و الان هم 
اجرای  برای  متاسفانه  آن هستند.  اجرای  در حال 
این طرح بیش از ده ها بنای قدیمی که قدمتشان 

به دوران قاجاریه و زندیه و بعضا صفویه می رسد، 
این در حالی است که  دچار آسیب خواهند شد. 
بافت تاریخی شیراز به تنهایی یکی از صندوق های 
ارزی پایدار برای کشور محسوب می شود و یکی از 
جاذبه های مهم گردشگری است که بیانگر قدمت 
و تاریخ این شهر است؛ بنابراین اصلا کار درستی 
نیست که به بهانه توسعه یک منطقه، این بافت 

ارزشمند تخریب شود.«
وی در واکنش به اظهارات اخیر رضازاده گفت: 
»این بهانه نه تنها توجیه مناسبی برای این اقدام 
نیست بلکه بیانگر ضعف مدیریتی در این شهر و 
به طور کلی کشور در حوزه بافت های تاریخی است. 
زیرا اولا نشان می دهد آنقدر به یک منطقه مهم که 
می تواند ارزش های فرهنگی و تاریخی و گردشگری 
داشته باشد، بی توجهی صورت گرفته که تبدیل به 
کانون تجمع افراد معتاد شده است. دوما طی یک 
گردشگری،  حوزه  فعالان  تلاش های  گذشته  دهه 
طبیعت گردی و بوم گردی انجام داده اند و بسیاری 
باعث  کرده اند،  مرمت  را  قدیمی  خانه های  این  از 
شده که این محله ها رونق پیدا کنند و گردشگران 
بیشتری به آنجا رفته اند و امنیت بیشتری پیدا کرده 
است؛ بنابراین اگر دولت هم حمایت کند قطعا این 
روند تسریع می شود و این مناطق شرایط بهتری پیدا 

می کنند.«
بین  در  تفکری  یک  »متاسفانه  کرد:  تاکید  او 
هرچه  معتقدند  که  دارد  وجود  مسئولان  برخی 
توریست های خارجی بیشتری به کشور وارد شوند 
و یا هرچه به این مناطق گردشگران بیشتری سفر 
کنند، بیشتر به دین داری مردم آسیب وارد می شود. 
به همین دلیل خواسته یا ناخواسته در برابر تقویت 

صنعت گردشگری مقاومت صورت می گیرد. نمونه 
این دیدگاه را در اصفهان هم شاهد هستیم در این 
بنا های  و  بوده  جهان  نصف  به  معروف  که  شهر 
همین  دارد،  بسیاری  قدیمی  بافت های  و  تاریخی 
تفکر مانع از این شده است که بعد از گذشت بیش 
از ۴۰ سال در این شهر یک هتل ۵ ستاره تاسیس 
اما همین تفکر طی همین مدت به حضور  شود. 
صنایع آب بر و آلاینده در اصفهان چراغ سبز نشان 
داده است و این شهر را به چنین فلاکتی انداخته 
اند که این روز ها شاهدش هستیم و نتیجه اش هم 

همین خشک شدن زاینده رود است.«
کاری از دست ضرغامی برنمی آید

درویش در پایان گفت: »متاسفانه این تفکر حتی 
از مقامات وزارتخانه هم قوی تر است. اظهارات اخیر 
دل  هم  ایشان  که  می دهد  نشان  ضرغامی  آقای 
اما  ندارند،  واپسگرایانه  رویکرد های  این  از  خوشی 
با این حال یک  اما  کاری از دستشان بر نمی آید. 
دولت مقتدر و با سیاست باید اعلام کند که همه 
نهاد ها و بخش ها باید متناسب با برنامه های پنج 
ساله عمل کنند. اگر دستگاه های مختلف بر اساس 
این برنامه ها عمل می کردند ما باید الان بیش از ۱۸ 
میلیون گردشگر در کشور داشتیم نه اینکه الان حتی 

به یک میلیون هم نمی رسد.
این  تنها  نه  فعلی  روند  و  با وضعیت  متاسفانه 
صنعت آینده روشنی ندارد بلکه عاقبت بافت های 
تاریخی و بنا های قدیمی ایران هم در هاله ای از ابهام 
قرار گرفته اند و امیدوارم نهاد های مدنی و رسانه ها 
در کشور با مقاومت و ایستادگی در برابر این قبیل 
دیدگاه های واپس گرایانه مانع از بروز اتفاقات مشابه 

شیراز و اصفهان شوند.«

وزیر آموزش و پرورش گفت: هیچگونه آلودگی میکروبی گزارش 
نشده است، یا هیچ عارضه  ماندگاری در دانش آموزانی که مسموم 
شدند یا احساس مسمومیت کردند وجود نداشته است. یوسف 
نوری در حاشیه جلسه امروز هیئت دولت در جمع خبرنگاران 
که  زمینه  این  در  کرد:  اظهار  دانش آموزان،  مسمومیت  درباره 
آغاز آن از تاریخ ۹ آذر بود، همه حوزه های مرتبط از جمله وزارت 
بهداشت برای اطمینان از آن درگیر شدند و تاکنون مطابق گزارشی 
که از وزیر بهداشت گرفتم، هیچگونه آلودگی میکروبی گزارش 
نشده یا هیچ عارضه  ماندگاری در دانش آموزانی که مسموم شدند 

یا احساس مسمومیت کردند وجود نداشته است.
وی افزود: شاید دچار یک سری اختلالات ناشی از همین شایعات 
مطرح شده باشد و دلیلی هم برای تعطیل مدارس وجود ندارد و 

وزیر بهداشت هم جلسه ای نهایی را در این زمینه خواهند داشت.
نوری تاکید کرد: سلامت دانش آموزان برای ما اهمیت بسیار دارد 
اما در دوران کرونا هم به دلیل شتاب و برجستگی شایعاتی که وجود 

داشت مدارس ما برخلاف دیگر نقاط دنیا تعطیل بود. در خوی هم با 
 اینکه پس لرزه ها تمام شده است اما مدارس همچنان باز نشده اند.

وزیر آموزش و پرورش گفت: بررسی ما در چندین نقطه شهر 
قم و جلساتی که با استاندار داشتیم نشان داد که تحت تاثیر 
آن شایعات مدارس باز نشده اند، هرچند از یکی دو روز گذشته 
مدارس باز شده اند. اما در قم هم بخش اعظم این مشکلات ناشی 
از شایعاتی بود که مردم و دانش آموزان را دچار یک ترس کرده 

است.
نوری یادآور شد: دیروز هم در تعدادی از مدارس این بو احساس 
شده است و بعد تعداد زیادی از دانش آموزان به بیمارستان رفتند 
و از این میان تعدادی هم بیماری زمینه ای دارند که پزشکان برای 
اینکه به این موارد رسیدگی کنند برخی را نگه می دارند اما باز این 
شایعه شکل می گیرد که یک دانش آموز فلج شد و مأموری که به 
آنجا رفت دچار عارضه شد و مواردی نظیر آن در حالی که چنین 

موردی را در مأموران خود نداشته ایم.

نظرات کارشناسان درباره یک اخلال در میراث تاریخی ایران   

بازی انکار و اصرار برای تخریب بافت های تاریخی شیراز 
ماجرای تخریب بافت تاریخی شیراز به بهانه توسعه حرم حضرت شاهچراغ در روز های گذشته بازتاب گسترده ای یافته است. از این رو مصاحبه محمدمهدی 

کلانتری، پژوهشگر دکترای مرمت و احیای بنا ها و بافت های تاریخی که حدود یک ماه پیش منتشر شد، در شبکه های اجتماعی می چرخد. 

آلودگی و عارضه ای در دانش آموزان قمی وجود نداشتوزیر آموزش و پرور در حاشیه جلسه دولت بیان کرد 

عاقبت 
بافت های 
تاریخی و 

بنا های قدیمی 
ایران هم در 

هاله ای از ابهام 
قرار گرفته 

اند و امیدوارم 
نهاد های مدنی 

و رسانه ها 
در کشور با 
مقاومت و 

ایستادگی در 
برابر این قبیل 

دیدگاه های 
واپس گرایانه 

مانع از بروز 
اتفاقات مشابه 

شیراز و اصفهان 
شوند

رئیس گروه منابع آب و پایش تالاب ها سازمان حفاظت محیط 
زیست با اشاره به اینکه در حال حاضر حدود نیمی از وسعت 
گفت:  هستند،  غبارخیزی  پتانسیل  دارای  کشور  تالاب های 
قانون  اجرایی  آیین نامه  فهرست  در  ثبت شده  تالاب  از 22۶ 
حفاظت، احیا و مدیریت تالاب های کشور، تالاب های با وسعت 

بیش از ۴۶.۱ میلیون هکتار، منشاء گرد و غبار هستند. 
صدیقه مدرس طباطبایی در گفت وگو با ایسنا، با اشاره به 
اظهار کرد:  تالابی کشور  آبخیز  ناپایدار در حوزه های  توسعه 
در چند دهه گذشته توسعه ناپایدار در حوزه های آبخیز تالابی 
از جمله صنعت و کشاورزی و توسعه شهرها موجب نابودی 
تالاب ها شده است. به تبع آن نابودی خدمات و کارکردهای 
آن ها را به دنبال داشته و در نتیجه زندگی جوامع بشری حاشیه 

آن ها را با تهدیدات جدی مواجه کرده است.
تهدیدات تاثیرگذار بر تالاب های کشور

وی با اشاره به وجود چالش ها و تهدیدات جاری، بسیار مهم 
و تاثیرگذار بر تالاب های کشور توضیح داد: از این چالش ها 
تالاب ها  زیستی  محیط  آبی  نیاز  نشدن  تامین  به  می توان 
تالاب،  حوضه  آب  منابع  از  آن ها  به  ورودی  آب  کاهش  و 
تصرفات و تغییر کاربری های غیرمجاز اراضی تالاب و حاشیه 
تالاب ها، ورود و گسترش گونه های غیر بومی مضر یا مهاجم، 
ورود انواع آلاینده های بیولوژیک، شیمیایی و فیزیکی ناشی از 

اراضی کشاورزی، شهرها، روستاها و صنایع و رسوبات ناشی از 
فرسایش خاک حوضه، اجرای طرح های توسعه ای و زیربنایی 
بزرگ مثل راه سازی، پتروشیمی، پالایشگاه، فرودگاه، خطوط 
ملاحظات  رعایت  بدون  تالابی  حوضه های  در  انرژی  انتقال 
محیط زیستی، استفاده بی رویه و بیش از حد توان تجدیدپذیری 
تالاب مانند شکار و صید غیر مجاز و بی رویه و برداشت علوفه و 
سایر محصولات تالابی، تغییرات اقلیمی و نواقص و کمبودهای 

قانونی اشاره کرد.
رئیس گروه منابع آب و پایش تالاب ها سازمان حفاظت محیط 
زیست درباره تامین نشدن نیاز آبی محیط زیستی گفت: به طور 
ویژه عدم تامین نیاز آبی محیط زیستی اثرات تخریبی بلندمدتی 
بر تالاب ها دارد که از جمله آن ها می توان به افزایش شوری 
توان  شدید  کاهش  زیستگاهی،  ظرفیت  کاهش  تالاب،  آب 
حمایت کنندگی تالاب ها از معیشت جوامع بهره بردار و بومی و 
خشک شدن تالاب اشاره کرد. عدم تامین نیاز آبی محیط زیستی 
علاوه بر تبعات فرونشست ها و تشدید پدیده گرد و غبار آثار 
سوء اقتصادی و اجتماعی و از دست رفتن خدمات اکوسیتم های 

رودخانه ای و تالابی را به دنبال خواهد داشت.
از آثار تشدیدی تخریب  مدرس طباطبایی ادامه داد:  یکی 
به  آن ها  بستر  از  وسیعی  بخش های  شدن  تبدیل  تالاب ها، 
منشاء برداشت گرد و غبار و شدت بخشیدن به غلظت ریزگردها 

در اطراف تالاب است که در برخی موارد اثرات آن از مرزهای 
کشورها نیز عبورمی کند و بخش های وسیعی از کره زمین را در 

بر می گیرد.
چه تالاب هایی منشاء گردوغبار هستند؟

وی با اشاره به تعداد تالاب هایی که منشا گردوغبار هستند، 
اظهارکرد: از مجموع 22۶ تالاب ذکر شده در فهرست آیین نامه 
کشور،  تالاب های  مدیریت  و  احیا  حفاظت،  قانون  اجرایی 
تالاب هایی با وسعتی بیش از ۴۶.۱ میلیون هکتار منشاء گرد و 
غبار هستند که از جمله آن ها می توان به تالاب های هورالعظیم، 
شادگان، ارومیه، هامون، میقان، صالحیه، بختگان و ... اشاره 
کرد همچنین نیاز آبی محیط زیستی کلیه تالاب های با منشاء 
غبارخیزی کشور تعیین شده است و جای آن دارد که اقدام 
موثری برای تامین آب مورد نیاز این تالاب ها توسط وزارت نیرو 

صورت بگیرد.
مدرس طباطبایی در پایان گفت: در حال حاضر حدود نیمی 
از وسعت تالاب های کشور دارای پتانسیل غبارخیزی هستند 
که با توجه به شرایط اقلیمی و عدم تامین حق آبه های تالابی 
طی سال های اخیر این میزان در حال افزایش است و این بدان 
معناست که اگر شرایط تالاب ها مطلوب نباشد و نیاز آبی محیط 
به  تالاب ها می تواند  کلیه  تأمین نشود، وسعت  آنها  زیستی 

کانون های جدید گرد و غبار در کشور تبدیل شود.

۵۰ درصد تالاب های کشور دارای پتانسیل غبارخیزی 


